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Nyomtatott és online sajtó 
   

  

Bukovinától Budapestig – „A külhoniság számomra saját élmény” 
2024. október 15. – Magyar Nemzet 

A Magyarság Háza, a minden magyar összetartozását jelképező intézmény 2011-ben jött létre. 

Célja a Magyarország határain innen és túlélő magyar közösségek közötti kapcsolatok 

erősítése, a pozitív magyarságkép kialakulásának, a magyarság értékmegőrző képességének 

segítése, az egymás iránti felelősségérzet kialakítása, elmélyítése. Rendezvényei a nemzeti 

identitás erősítését szolgálják, bemutatják a világ magyarságára jellemző értékeket, 

eredményeket, teljesítményeket, sikereket. Csibi Krisztina etnográfus tíz éve a Magyarság Háza 

igazgatója, az intézménybe vezető útjáról és az eddig elért eredményekről beszélgettünk. (…) – 

Nagyon érdekes, mert ahelyett, hogy visszatekintenék az elmúlt tíz évre, mindig inkább előre 

szoktam nézni, mi az, amit jobban tudnék csinálni. Az, hogy én leszek az intézmény vezetője, 

nem várt fordulat volt az életemben. A Nemzetpolitikai Államtitkárság felkérése erre a 

megtisztelő feladatra meglepetésként ért. 

 

Kelemen Hunor: „annyira lentről indulok, hogy a második fordulót biztos 

megnyerném” 
2024. október 15. – maszol.ro 

Az államelnökválasztások második fordulóját biztosan megnyerné Kelemen Hunor, annyira 

lentről indul a versenyben – véli a jelölt. Még nagyobb autonómiát biztosítana a helyi és megyei 

önkormányzatoknak, ugyanakkor elképzelhetetlennek tartja, hogy bármilyen formában 

együttműködjenek az AUR-ral vagy az S.O.S. Romániával. Kelemen Hunort, az RMDSZ 

államelnökjelöltjeként hívták meg a ProTv kedd esti választási műsorába, amelyben azt 

mondta: amennyiben decemberben bejut a második fordulóba, akkor megnyeri az 

elnökválasztást is, annyira „lentről indul” a versenyben. Riporteri kérdésre válaszolva 

kijelentette, a demokratikus elveket követve – még akkor is, ha az Alkotmány nem kötelezi erre 

– azt a politikai alakulatot bízná meg kormányzással, amely a legtöbb mandátumot elnyeri a 

parlamenti választások során. „De a jelenlegi helyzetet ismerve, egyetlen párt sem lenne képes 

elérni az ötven százalékos többséget, tehát csakis koalíciós kormány alakulhat. Sőt az is biztos, 

hogy a kormányalakításhoz hármas koalícióra lesz szükség, mert egyik pártnak sem lesz meg a 

kényelmes többsége. Az AUR-t (Románok Egyesüléséért Szövetség) és az S.O.S. Romániát 

viszont kizárom, semmi szín alatt nem működnénk együtt velük” – fejtette ki az RMDSZ elnöke 

a ProTv-ben. 
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„Nem szabadul” a háromszéki RMDSZ Kulcsár-Terzától, Zakariás Hargita 

megyében újrázhat  
2024. október 15. – Krónika 

Zakariás Zoltán EMSZ-elnök továbbra is az RMDSZ Hargita megyei, a háromszékiek 

tiltakozása ellenére pedig Kulcsár-Terza József MPE-elnök a szövetség Kovászna megyei 

képviselőjelölt-listáján indul az alakulat vezetőségének döntése alapján. A Szövetségi Állandó 

Tanács (SZÁT) erről szóló határozatát Csoma Botond parlamenti képviselő, az RMDSZ 

szóvivője erősítette meg a Krónikának kedden. A kolozsvári honatya lapunknak elmondta, a 

döntés értelmében az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) jelöltje kapja Hargita megyében az 5., 

a Magyar Polgári Erőé (MPE) pedig Kovászna megyében a 3. helyet. Mint arról beszámoltunk, 

a két kisebbik erdélyi magyar pártnak szánt befutó helyekről október 7-ei, Kolozsvárt tartott 

ülésén határozott a SZÁT, akkor azonban még nem dőlt el, hogy melyik alakulat 

képviselőjelöltje indul Hargita, és melyik Kovászna megyében.  

 

Felmérés: Simion jut a második fordulóba, az RMDSZ nem jut parlamentbe, a PNL 

még a dobogóra sem fér fel  
2024. október 15. – Krónika, maszol.ro 

Marcel Ciolacu miniszterelnök, a Szociáldemokrata Párt (PSD) elnöke nyerné az 

elnökválasztás első fordulóját, mögötte George Simion, a Románok Egyesüléséért Szövetség 

(AUR) elnöke végezne a második helyen – derül ki a legfrissebb felmérésből. A Verified 

közvélemény-kutató által készített, a balliberális Mentsétek meg Romániát Szövetség (USR) 

által megrendelt felmérés szerint Ciolacu a voksok 23,4 százalékával nyerné meg az első 

fordulót, míg Simion 19,8 százalékot kapna. A harmadik helyen Mircea Geoană függetlenként 

induló volt helyettes NATO-főtitkár végezne 17,2 százalékkal. A negyedik Elena Lasconi USR-

elnök lenne (17,1 százalék), majd a függetlenként induló volt külügyminiszter, Cristian 

Diaconescu következik 7,6 százalékkal. Csak utánuk jön a PSD-vel koalícióban kormányzó 

Nemzeti Liberális Párt (PNL) elnöke, Nicolae Ciucă, aki a felmérés szerint mindössze a voksok 

6,2 százalékára számíthat, míg Kelemen Hunor RMDSZ-elnök 3,8 százalékot kapna.  

 

Iktatták az RMDSZ Hunyad megyei képviselő- és szenátorjelöltjeit 
2024. október 15. – Nyugati Jelen 

Ma délután iktatta a megyei választási központban képviselő- és szenátorjelöltjeit az RMDSZ 

Hunyad Megyei Szervezete. Az iktatást követően Széll Lőrincz, megyei RMDSZ ügyvezető elnök 

elmondta: a szervezetnek sikerült teljes listákat állítania Hunyad megyében. A hét 

képviselőjelölt: Borsai Zoltán, Kutasi Csaba, Pană-Zrinyi Erzsébet, Pogocsán Ferdinánd, 

Bogdán Ildikó, Benedekfi Dávid, Bartók Rita, Margai Zoltán. A szenátorjelöltek pedig: Kocsis 

Attila, Ferenczi István, Oprișa Melinda, Antal Amália, Máté László. Az ifjúsági szervezet 
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képviselői a Buzău megyei listán vállaltak jelöltséget, ahol Kelemen Attila és Segesvári Károly 

lett a listavezető, miután Kelemen Attila, Krassó-Szörény megyei képviselőnek nem sikerült 

elnyernie a szövetség szórványjelöltjének helyét.  A Szövetség Állandó Tanácsa (SZÁT) múlt 

héten döntött a szórványképviselő személyéről. A hét jelölt meghallgatása nyomán Markó 

Attilát támogatták, aki harmadik (bejutó) helyen indulhat a Maros megyei listán. 

 

Szakmai nap pedagógusoknak  
2024. október 15. – szekelyhon.ro 

Szakmai napra várják a tanítókat és óvodapedagógusokat az Erdélyi Hagyományok Háza 

Alapítvány marosvásárhelyi székehelyére október 19-én, szombaton. Az esemémyen előadások 

és műhelyfoglalkozások mellett hangszerkészítés és táncház is lesz. A pedagógusoknak címzett 

szakmai napon szó lesz a néphagyomány és az intézményes oktatás viszonyáról, valamint az 

élőszavas mesemondásról is, emellett műhelymunkák lesznek, és egyszerűbb népi 

hangszereket is megtanulhatnak elkészíteni a résztvevők, majd táncházzal zárul az esemény.  

 

Beperelte a Maros megyei prefektus Makfalva polgármesterét a székely zászló 

kihelyezése miatt  
2024. október 15. – MTI, Krónika, szekelyhon.ro 

Beperelte a Maros megyei prefektus a székelyföldi Makfalva polgármesterét, Vass Imrét a 

székely zászló köztérre való kihelyezése miatt – tudatta kedden az MTI-vel Kincses Előd 

ügyvéd. Az alperest képviselő marosvásárhelyi ügyvéd Ciprian Dobre prefektus Maros megyei 

Törvényszéknek címzett keresetét is eljuttatta az MTI-nek, melyben a román kormány területi 

képviselője kéri a bírákat: kötelezzék az „úgynevezett székelyföld” zászlajának tartott kék-arany 

lobogó eltávolítására a Maros megyei község elöljáróját. (Az „úgynevezett székelyföld” 

kifejezést a román politikusok Székelyföld létezésének megkérdőjelezésére, tagadására 

használja.) Ciprian Dobre emlékeztet: szeptember 13-án átiratban kérte az elöljárótól a 

település parkjába, báró Wesselényi Miklós szobra mellé kitűzött jelkép eltávolítását, de Vass 

Imre azt válaszolta, hogy a székely zászló kihelyezése nem törvényellenes. A függetlenként 

újabb mandátumot elnyerő elöljáró a prefektusi átiratra küldött válaszához Kincses Előd jogi 

véleményét is mellékelte.  

 

Őry Péter: Rossz irány a nyelvtörvény szigorítása, a Szlovákiában használt nyelvek 

egyenjogúsítása felé kellene elmozdulni 
2024. október 15. – Ma7.sk 

„Az államnyelv védelmének nemzetállami szabályozása teljes mértékben aláássa azt a több 

fejlett demokratikus államban meglévő modellt, amelyben a hivatali életben több egyenrangú 

nyelvet lehet használni. Szlovákiában pillanatnyilag is ez a helyzet és a tervezett változtatás 

még rosszabb irányba mutat” – mondta Őry Péter. „A Pro Civis polgári társulásban 
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kidolgoztunk egy olyan törvénytervezetet” – emeli ki Őry, „amellyel egy másik irányba 

indulnánk el, lehetővé téve a Szlovákiában használt nyelvek egyenjogúságát a hivatali életben”. 

A Magyar Szövetség alelnöke hangsúlyozza, „a módosítás megszüntetné a jelenleg hatályos alá- 

és fölérendelt helyzetet eredményező rendelkezéseket, az államnyelv védelméről szóló és a 

kisebbségi nyelvhasználati törvényt is, és egy új szabályozást tenne lehetővé”. 

 

Fico vezeti majd a Nemzetiségi Tanácsot, ahol a kisebbségek képviselői 

leszavazhatják a kormányt 
2024. október 15. – Új Szó 

Október elsején megszűnt a kormány tanácsadó szerveként működő Kisebbségi Bizottság, és 

hamarosan helyébe lép a Nemzetiségi Kormánytanács. A tanács amellett, hogy átveszi a 

bizottság jogköreit, nagyobb önállóságot és új vezetőt kap: az elnöke a mindenkori kormányfő, 

vagyis jelenleg Robert Fico lesz. A kisebbségek képviselői többségben lesznek a tanácsban – a 

magyar kisebbség képviselőinek a száma nő kettővel – így akár le is szavazhatják a kormány 

képviselőit. A kisebbségek jogállásáról szóló törvényt már ez a tanács készítheti elő. Horony 

Ákos kisebbségi ügyi kormánybiztos lesz az alakuló tanács alelnöke. “A nyilvánosság részéről, 

egyes szélsőséges szervezetektől érkezett ugyan olyan javaslat, hogy minden kisebbségnek csak 

egy szavazata legyen, de ezt nem fogadtuk el” – mondta Horony Ákos. 

 

Szlovák-magyar összefogás a biodiverzitás védelmében 
2024. október 15. – Felvidék.ma 

Támogatást nyert a szlovák Nemzeti Mezőgazdasági és Élelmiszeripari Központ (NPPC) a 

Nemzeti Biodiverzitás- és Génmegőrzési Központtal (NBGK) összefogva, az Interreg VI-A 

Szlovákia-Magyarország Együttműködési Program keretében A biológiai sokféleség határokon 

átnyúló védelmének támogatása című projektjének megvalósítására – közölte az NBGK az 

MTI-vel kedden. A közleményben kifejtik hogy a Duna menti régióban, a megegyező környezeti 

tényezőkből eredően a kialakult őshonos haszonállatok jellegükben hasonlóak. Az intenzív 

mezőgazdasági rendszerek előtérbe kerülésével mindkét ország küzd az őshonos fajták 

termelésből való kiszorulásával, egyedszámuk drasztikus csökkenésével. Tudatos 

génmegőrzési programok nélkül ezek a fajták véglegesen eltűnhetnek, ezért kiemelt fontosságú 

mindkét ország számára ezen fajták genetikai anyagának a megőrzése és termelésbe 

integrálása – közölték. 

 

Hamran Istvánt kihallgatták a Robert Fico elleni merényletkísérlet ügyében 
2024. október 15. – Körkép.sk 

Hamran István volt országos rendőrfőkapitányt, aki az EP-választáson a Demokrati színeiben 

indult, kihallgatták a rendőrségen a Robert Fico kormányfő elleni májusi merényletkísérlet 

kapcsán – derül ki a Štandard szlovák konzervatív hírportál cikkéből. Ezt maga Hamran is 

megerősítette. A rendőrség szerint az ellenzékieket erősítő Hamran kijelentéseivel 

hozzájárulhatott a merénylet megtörténtéhez. Hamran elmondta, hogy a rendőrségnek 

semmilyen bizonyítéka nincs arra, hogy az ő kijelentései kapcsolódnának a Fico elleni 
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merénylethez. Az ellenzék és maga Hamran is azt állítja, hogy nincs személyekedő 

gyűlöletkeltés Robert Fico ellen, ám ez nem teljesen igaz. Az ellenzéki és a mainstream sajtó 

narratívája nem kevesebb, mint hogy Robert Fico és az ő kormánya a teljesen tönkreteszi 

Szlovákiát, és olyan hangok is vannak, főleg a Hamrant EP-választáson indító Demokrati 

részéről, hogy Fico Oroszországnak és Magyarországnak játszaná át Szlovákiát. 

 

Egyszer volt, hol nem volt... ovis színjátszók találkoztak Fülekpüspökiben 
2024. október 15. – Ma7.sk 

Október 15-én nyolcadik alkalommal rendezték meg az Egyszer volt, hol nem volt... színjátszó 

találkozót, ezúttal a Fülekpüspöki kultúrházban. A mesedélelőtt folyamán hat 

színjátszócsoport mutatkozott be a zsűri előtt, amelyet nyugdíjas óvónénik alkottak. A 

rendezvény célja, az anyanyelv megtartása, a gyermekek beszédfejlődésének elősegítése a 

mesék által, és az óvodák közötti kapcsolat erősítése. A találkozó megálmodója Varga Judit, a 

Štúr Utcai Óvoda pedagógusa volt, aki több mint húsz évvel ezelőtt a környékbeli óvodákat 

szerette volna összefogni a kezdeményezéssel. “A lényeg az volt, hogy találkozzunk, és irodalmi 

szinten is erősítsük a magyarságtudatot, a gyerekeket bátor kiállásra ösztönözzük” – mesélte.  

                       
Juhász Bálint fogadta a Magyar Rektori Konferencia főtitkárát 
2024. október 15. – Vajma.info 

Juhász Bálint, a tartományi képviselőház elnöke ma fogadta dr. Dubéczi Zoltánt, a Magyar 

Rektori Konferencia főtitkárát, akivel a szervezet soron következő üléséről tárgyalt, amely 

november 14-én és 15-én lesz Szabadkán és Újvidéken. A megbeszélésen mindketten 

elégedettségüknek adtak hangot amiatt, hogy a magyarországi egyetemek és főiskolák rektorait 

tömörítő Magyar Rektori Konferencia ülését ismét Vajdaságban rendezik meg, továbbá, hogy 

az ülés második napján Újvidéken megtartják a közös magyar-szerb rektori fórumot is. „Nagy 

megtiszteltetés számunkra, hogy a Magyar Rektori Konferencia ismét Vajdaságot választotta 

az ülés házigazdájának. A testület – amelynek nagyon nagy szerepe van a magyarországi 

oktatáspolitika kialakításában – ezzel ismételten megerősíti, hogy fontosak számára a határon 

túl élő nemzettársak is”, emelte ki Juhász a találkozón, amelyen részt vett prof. dr. Halasi 

Szabolcs rendkívüli egyetemi tanár, aki egyben a szabadkai Magyar Tannyelvű Tanítóképző kar 

nemzetközi együttműködésért felelős dékánhelyettese is. 

 

Együttműködés Vajdaság és a kínai Santung tartomány között 
2024. október 15. – PannonRTV 

A tartományi kormány elnöke, Maja Gojković és Santung tartomány kormányzója, Zsou 

Naisziang aláírta a Vajdaság és a kínai tartomány közötti együttműködési megállapodást. A 

megállapodást a Kínai Népköztársaságban, a kínai és kelet-közép-európai országok vezetőinek 

6. konferenciája első napján írták alá. Az aláírt megállapodás ösztönözheti a gazdaságot, a 

kereskedelmet és a turizmust, valamint a mezőgazdaság, az élelmiszer-feldolgozás, a tudomány 
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és technológia, az oktatás, a kultúra, a közlekedés és a szállítmányozás területén közös 

beruházások és beruházási projektek előmozdítását. Vajdaság és Santung tartomány minden 

területen elmélyíti az együttműködést, és ezzel szeretnének új befektetéseket vonzani országba, 

ezzel is hozzájárulva Szerbia és a Kína közötti általános kapcsolatok javításához – mondta Maja 

Gojković. 

 

MNT-pályázat az elsős középiskolások támogatására 
2024. október 15. – PannonRTV 

Fremond Árpád azt írta közösségi oldalán, hogy az MNT oktatási támogatási rendszerének 

ezentúl ez az ösztöndíj is a részét képezi, amelyet a középiskolai tanulmányok során egyszeri 

alkalommal igényelhetnek az érintettek. Az elsős középiskolások támogatására jelentetett meg 

pályázatot a Magyar Nemzeti Tanács. Mindent megtesznek a szülőföldön maradásért és az 

anyagi terhek könnyítéséért, ezért az újabb honosítási pályázatukat is elindították ma - áll a 

MNT elnökének bejegyzésében. További részletek az mnt.org.rs címen. 

 

A nemzeti kisebbségek helyi szinten való jogérvényesítéséről tartottak képzést 

Újvidéken 
2024. október 15. – Vajma.info 

Kedden rendezték meg Újvidéken a helyi önkormányzati képviselők részére annak a négy 

részesre tervezett tréningsorozatnak az első összejövetelét, amelyet a Nemzeti kisebbségek 

jogai és a nemzeti egyenlőség megvalósítása helyi szinten témájára szerveznek a Jogállamiság 

megerősítése Szerbiában elnevezésű projekt keretében. Az első összejövetelen Apatin, Kúla, 

Ópázova, Fehértemplom, Törökbecse önkormányzatainak, valamint Nagybecskerek és Újvidék 

városainak képviselői vettek részt. A képzést a Jogállamiság megerősítése Szerbiában 

elnevezésű projekt keretében valósítják meg, amelyet az Európai Unió és a Német Szövetségi 

Gazdasági Fejlesztési és Együttműködési Minisztérium (BMZ) közösen finanszíroznak, és 

amelyet a Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ) hajt végre. A 

projekt az Európai Unióhoz való csatlakozás kisebbségvédelmi programját (Minority 

Protection for EU Accession - MPA) támogatja, amelyet az Európai Kisebbségi Központ 

(ECMI) valósít meg a GIZ és a szerbiai kisebbségi minisztérium együttműködésével. 

 

Békefutás 
2024. október 15. – Magyarszo.rs 

Az idei Békefutás hétfői állomásai közé tartozik Topolya. A diákok már türelmetlenül várták a 

futókat, akik Kishegyes felől érkeztek meg városunkba. Együtt futottak a nemzetközi 

megmozdulás résztvevőivel a főtérig, ahol a polgármester, az önkormányzat tisztségviselői és 

a helyiek népes tábora várta őket. Szatmári Adrián szerb, magyar, majd angol nyelven 

köszöntötte az érkezőket. – Városunk az egyik helyszíne a Békefutásnak, amely az országban 

több helyszínt is érint. Büszkék vagyunk arra, hogy Topolya is otthont adhat ennek a fontos 

kezdeményezésnek, ugyanis ez nemcsak sportteljesítmény, hanem olyan fontos üzenete van, 

amely az emberiség számára talán a legfontosabb érték, ez pedig a szabadság, a béke és a 
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tolerancia. Azt is szeretném elmondani, hogy Topolya községben nagyon magas színvonalon 

van egymás elfogadása és a tolerancia. Büszke vagyok, hogy ilyen közösségnek lehetek a 

polgármestere, és bízom abban, hogy ez a jövőben is így működik az emberek között – mondta 

a polgármester. 

 

Megújult a gyermekgyógyászat 
2024. október 15. – Magyarszo.rs 

A népesedéspolitikai fejlesztési program keretében a családügyi és demográfiai kérdésekkel 

megbízott minisztérium 1,1 millió dinár, a verbászi önkormányzat pedig 740 ezer dinár 

értékben támogatta a verbászi Veljko Vlahović Egészségügyi Központ keretében működő 

gyermekjóléti szolgáltatás osztályát. Ezeknek köszönhetően az intézmény új digitális 

csecsemők mérésére szolgáló mérleggel, antropométerrel, magasságmérővel, egy (gyermek) 

vérnyomásmérő készülékkel, egy véroxigénszintet mérő készülékkel, otoszkóppal és germicid 

lámpával rendelkezik. A támogatásokból inhalátort, hordozható elszívókat, gyógyszerészeti 

hűtőszekrényt, továbbá babaágyakat, vizsgálóasztalt, tolókocsikat és székeket is vásároltak, az 

önkormányzat pedig a pályázaton kívül további irodai bútort biztosított az osztály számára. A 

beruházást tegnap megtekintette Jovan Kovačević, Verbász község alpolgármestere, akit dr. 

Goran Đurović, a Veljko Vlahović Egészségügyi Központ igazgatója fogadott. 

 

Együttműködési megállapodást írt alá a Beregszászi Járási Tanács és Hargita 

Megyei Tanács 
2024. október 15. – Karpat.in.ua 

Együttműködési megállapodást írt alá a Beregszászi Járási Tanács valamint a Hargita Megyei 

Tanács. A partnerség a két terület között nem új keletű, a Bereg-vidékről több településnek, 

például Beregszásznak és Mezőkaszonynak is voltak testvértelepülései Hargita Megyéből. 

Emellett a háborút megelőző időszakban a két régió is felvette egymással a kapcsolatot a 

kulturális és gazdasági együttműködések érdekében. A háború kitörését követően a 

székelyföldi terület vezetője Borboly Csaba az elsők között hozott támogatást Beregszászra. A 

partnerségi kapcsolat elmélyítése mindkét fél számára hasznos, emelte ki Borboly Csaba a 

Hargita Megyei Tanács elnöke. Fontos számunkra, hogy olyan kapcsolatokat építsünk ki, 

amelyek az egész járás számára hasznosak, Hargita Megye és a Beregszászi Járás is nyertese 

lesz ennek az együttműködésnek, hangsúlyozta Rezes Károly a Beregszászi Járási Tanács 

elnöke. Az aláírt megállapodás a gazdasági és kulturális együttműködésen kívül, kitér a sport, 

az oktatás valamint a cserekereskedelmi együttműködésre is. 

 

Fejlesztőfüzet-csomagot kapott ajándékba a Jalinka Óvoda magyar csoportja 
2024. október 15. – karpataljalap.net 

Magyarország Ungvári Főkonzulátusának munkatársai ismét ellátogattak az ungvári Jalinka 

Elemi Iskolába és Óvodába. Ezúttal sem üres kézzel érkeztek, munkafüzetcsomagot vittek a 
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Törpikék magyar csoportnak. Az ajándékok átadására október 14-én délelőtt került sor. 

Albertné Simon Edina konzul megjegyezte: Magyarország Ungvári Főkonzulátusának nagyon 

fontos, hogy a kárpátaljai magyar és ukrán közösségeket támogassa. Ez kiemelten fontos most 

ebben a nehéz háborús időben. Különösen fontosak azok a kérések, amelyek óvodáktól, 

iskoláktól, gyermekektől érkeznek, mert ahol kisgyermekek vannak, ott van jövő. 

Magyarország Ungvári Főkonzulátusa ezt az óvodát már többedik alkalommal támogatja, 

többször tettünk itt látogatást – mondta Albertné Simon Edina konzul miközben átadta a 

gyakorlófüzetekkel teli csomagokat a Törpikék magyar csoport óvónőjének, Molcsicka 

Gabriellának. 

 

Kárpátaljára érkezett a Déryné Program 
2024. október 15. – KISzo.net 

Örömteli, hogy a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház az immáron Kárpát-medencei 

kiterjesztésű Déryné Program hivatalos kárpátaljai befogadóhelyévé vált, ezáltal a jövőben 

számos minőségi színházi vendégelőadást valósíthatnak meg a beregszászi teátrumban, 

valamint Kárpátalja-szerte. A program első alkalmára a beregszászi színházban került sor, a 

Gyulai Várszínház Karády zárkája című darabját mutatták be.  „A Déryné Program 

Magyarországon éves szinten több ezer előadást lebonyolító, minőségi színházi élményt 

garantáló program, amely eddig külföldön nem tevékenykedett. A háború miatt a kárpátaljai 

magyarság nehéz helyzetbe került a kulturális programok biztosítása terén is, ezért úgy 

döntöttek, kiterjesztik a tevékenységüket. Ez azt jelenti, hogy a program keretében 

vendégelőadásokat szerveznek, és mi is hívhatunk Magyarország számos alkotóműhelyéből 

különböző produkciókat, aminek mind az anyagi, mind a szerevezési kérdéseit ők teremtik 

meg. 

 

A beregszászi Bethlen-kastélyban járt a megyei tanács vezetője 
2024. október 15. – Kárpátalja.ma 

A beregszászi Bethlen-kastélyban járt Roman Szaraj, a Kárpátaljai Megyei Tanács vezetője 

október 15-én. Erről az épületben működő „Mindenki tud segíteni” Önkéntes Központ 

tájékoztatott a Facebook-csoportjában. A korábban Beregvidéki Múzeumként és 

szakszolgáltatási líceumként működő épületet kedden látogatta meg a megyei tanács feje Ivan 

Duran és Anton Hromovij megyei tanács képviselőkkel. Mint írták, a látogatás a kastély 

bérlésére kiírt pályázattal van összefüggésben. A központ megjegyezte, hogy az épület további 

működésének kapcsán komoly viták voltak a közelmúltban, ezért személyesen látogatta meg 

az ungvári delegáció az objektumot a központ aktivistái jelenlétében. Abban azonnal 

egyetértettek, hogy a kastély állapota megköveteli, hogy komolyan vegyék a helyreállítást. 

Roman Szaraj megkapta a pályázati bizottsághoz intézett felhívást, ami az átalakítási projektet 

és a jelenleg ott működő központ javaslatait tartalmazza. A Bethlen-kastély jövőjéről korábban 

szavazást indítottak, amelyet le is állítottak még aznap. 
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Könyvcsomagot kapott a Tulipán Tanoda 
2024. október 15. – Kárpátalja.ma 

Kárpátaljára látogatott és együttműködési megállapodást írt alá a Beregszászi Járási Tanáccsal 

a Hargita Megyei Tanács. A háború kitörését követően a székelyföldi terület vezetője, Borboly 

Csaba az elsők között nyújtott támogatást Beregszásznak. „A partnerségi kapcsolat elmélyítése 

mindkét fél számára hasznos” – hangsúlyozta a Hargita Megyei Tanács elnöke. Rezes Károly, 

a Beregszászi Járási Tanács elnöke is kiemelte: „Fontos számunkra, hogy olyan kapcsolatokat 

építsünk, amelyek az egész Beregszászi járás számára hasznosak. Hargita megye és a 

Beregszászi járás egyaránt nyertese lesz ennek az együttműködésnek.” Borboly Csaba elnökúr 

látogatása során szakirodalmat és szemléltető anyagokat ajándékozott a Tulipán Tanodának. 

Az ajándékokat Kepics Andzselika, a Tulipán Tanoda igazgatónője vette át, aki köszönetét 

fejezte ki az adományért. Az igazgatónő elmondta, nagyon örül annak, hogy a Hargitai Megyei 

Tanácsnak és a Tulipán Tanodának közös célja van: a magyar népi hagyományok, népzenei 

kultúra átadása a felnövekvő nemzedéknek, valamint identitásunk megőrzése. 

 
Elektronikus sajtó 

 

 

Határok nélkül 
2024. október 15. – Kossuth Rádió 

 

A moldvai csángók Romániában, a Kárpátokon túl, a moldvai régióban élő magyar nyelvű 

népcsoport tagjai. Mintegy 40 ezer fő beszéli még a magyar nyelv valamely nyelvjárását, és 

nemcsak az idősebbek. A legtöbb csángótelepülésen a Moldvai Csángómagyarok Szövetsége 

szervezésében folyik a magyar nyelvű oktatás, jelenleg kétezren tanulnak, összesen 160 oktató 

segítségével. A Moldvai Csángómagyarok Szövetségének tisztújító közgyűlését október 7-én a 

bákói Magyar Házban tartották. Itt újabb négy évre megválasztották a szövetség elnökévé 

Polgár Lászlót.  

 

A nyugat-bácskai Szivác megmaradt magyarjai büszkén őrzik Szenteleky Kornél író, a 

vajdasági magyar irodalom egyik megteremtőjének emlékét. Évente megszervezik a 

Szenteleky-napokat, amikor vendégül látják a mai délvidéki magyar irodalom jeles képviselőit.   

 

Budapesten, a Néprajzi Múzeumban megnyílt az új gyűjteményi kiállítás, amelyben a Kárpát-

medence kultúrájáról átfogó képet kapunk, és ezen belül a Székelyföld sajátosságaira is 

kitekintenek. Ezzel párhuzamosan mától látható a nagyközönség számára is a Székelyek című 

tárlat, amely azonban részleteiben mutatja be a jellegzetes vagy jellegzetesnek vélt tárgyakat, 

de leginkább a kulturális folyamatokat.  
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Wittenberger Miklós, egykori sebész főorvos tiszteletére emléktáblát állított Munkácson a 

Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség Munkácsi Alapszervezete. Wittenberger Miklós több 

gyógyászati eszközt is feltalált, illetve a városi tanács képviselőjeként is sokat tett a Latorca-

parti város lakosságáért és Kárpátalja egészségügyéért.  

 

A Temes megyei Végváron a hét végén harmadszor tartottak őszköszöntő ünnepet bográcsfőző 

bemutatóval, gyermekprogramokkal, és testvértelepülési találkozóval. A szervezésben 

valamennyi civil szervezet részt vett, megmozgatva a falu teljes magyarságát.  

 

A Magyarországért és a magyar nemzetért mondott fohászok mellett a békéért imádkoztak 

hívek ezrei múlt kedden a máriaradnai kegytemplomban, Magyarok Nagyasszonya ünnepén. 

Böjte Csaba dévai ferences szerzetes, a szentmise főcelebránsa homíliájában azt mondta, hogy 

a legnagyobb győzelmet nem fegyverrel a kezünkben, hanem Krisztussal és a boldogságos 

Szűzanyával érhetjük el.  

 


